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Vážení spoluobčané,  
při čtení tohoto Zpravodaje bude ještě neprůjezdná 

cesta na Babku – spojovačka, to platí i o úseku v dolní 

části obce, který je ale moţno objíţdět kolem sádecké 

zastávky. O ukončení prací na těchto úsecích a 

zprůjezdnění vás budeme informovat. 

Dále se na vás obracím s prosbou, abyste na nově 

zrekonstruovaných úsecích silnice dodrţovali 

předepsanou rychlost a dbali zvýšené opatrnosti při 

řízení aut. Hlavně v této době, kdy bude docházet 

k namrzání vozovky. Někdy je námraza 

nepostřehnutelná a po silnici se pohybují především děti jdoucí do školy, tak aby nedošlo k nějakému 

neštěstí. Děkuji.                                                                                                                  starosta M. Serafin  

 

                                                                                        Z jednání zastupitelstva obce: 

Jednání 7. 8. 2023. ZO mimo jiné schválilo:  

- Zastupitelstvo obce schvaluje projektový záměr „Protipovodňová opatření obce Oldřiš“ a nabídku sluţby 

spojené se zpracováním ţádosti o dotaci včetně kompletní administrace. 

- Zastupitelstvo obce Oldřiš schvaluje projektový záměr na „Sníţení energetické náročnosti budovy ZŠ“. 

Jedná se o vypracování energetického auditu, následně projektové dokumentace na zateplení celé budovy a 

navrţený systém vytápění, dále schvaluje projektové poradenství a následné podání ţádosti o dotaci. 

- Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2023 (příjmy navýšeny o 382 160,- Kč – což činí 

průtoková dotace z MŠMT pro mateřskou školu ve výši 369 160,- Kč, přeplatky na energiích 6 000,- , 

vstupné na kulturních akcích 5 000,- Kč a odměny za zřízená věcná břemene na obecních pozemcích 2 000,- 

Kč. Výdaje navýšeny o 691 160Kč : odeslání přijaté průtokové dotace mateřské škole 369 160,- Kč, 140tis na 

základní školu – viz schválený bod o energetických úsporách pro ZŠ, 20tis. vyčištění povrchu hřiště ve 

sportovním areálu, 25 tis. závaží do kol k obecnímu traktoru, 21 tis. navýšení členského příspěvku spol. 

AZASS Polička, 90 tis na protipovodňové opatření – viz schválený bod ZO, 26 tis. navýšení záloha na plyn 

v budově OÚ)  

- Zastupitelstvo obce Oldřiš schvaluje prodej pozemku č.214/19 o výměře 21m
2 

, který vznikl oddělením 

z pozemku p.č. 214/3 dle geometrického plánu č. 696-16/2023 v k.ú. Oldřiš u Poličky. Kupní cena pozemku 

je stanovena na 160,-Kč/m
2, 

k ceně pozemku bude připočítán správní poplatek za vklad do KN 2000,- Kč a 

náklady spojené s odhadem stanovení trţní ceny 726,- Kč.   

Neschválen a vzat na vědomí nebyl na tomto zasedání ţádný bod.  



Jednání z 21. 8. 2023. ZO mimo jiné schválilo:  

-Zastupitelstvo obce Oldřiš schvaluje Dodatek č. 14 ke Smlouvě o dílo na realizaci veřejné zakázky s názvem: 

„Kanalizace a ČOV obcí Oldřiš a Borová“, kde předmětem dodatku je změna zařazení prací v rámci 

jednotlivých odstavců § 222 zákona č. 134/2016 Sb. Změnou nedojde ke změně rozpočtové ani přílohové části 

a je tedy opravena pouze textová část změnových listů. Opravené titulní listy jsou přílohou č. 1 dodatku č. 14. 

Dále schvaluje Dodatek č. 15 a ZL č. 9 – doměrkový list ke Smlouvě o dílo na realizaci veřejné zakázky 

s názvem: „Kanalizace a ČOV obcí Oldřiš a Borová“, kde předmětem dodatku jsou změny v rozsahu realizace 

Změnových listů č. 6 a7 , které byly předmětem Dodatků č. 11 a 12. Po zaměření skutečně provedených prací 

provedl Zhotovitel vyčíslení této změny a zástupci investora odsouhlasili jejich rozsah a to při vědomí, ţe tato 

změna nebude mít vliv na cenu díla. Tyto změny jsou podrobně specifikovány ve Změnovém listu č. 9, který je 

přílohou č. 1 Dodatku č. 15. 

Neschválen a vzat na vědomí nebyl na tomto zasedání ţádný bod.  

 

Jednání 27. 9. 2023. ZO mimo jiné schválilo: 

-Zastupitelstvo obce schvaluje opravu místní komunikace od č. p. 177 po hlavní silnici I/34 na Babce 

(spojovačku) dle nabídkového rozpočtu firmy Swietelsky ze dne 17. 8. 2023 ve výši 6 485 934,- Kč bez DPH 

s finanční spoluúčastí obce Oldřiš ve výši 330 000,- Kč bez DPH coţ činí 400 000,- Kč s DPH. Zpevnění 

krajnic recyklátem by provedla I. Agro Oldřiš ve výši 445 000,- Kč bez DPH na své náklady, jako spoluúčast 

na opravě komunikace.  

- Zastupitelstvo obce Oldřiš má zájem o převedení nabízených nepotřebných pozemků ve správě ŘSD do 

vlastnictví obce. Jedná se o tyto pozemky p.č.: 2598/26 z důvodu přístupu na cestu ve vlastnictví obce, p.č. 

2598/27 z důvodu přístupu k autobusové zastávce na Babce, p.č. 2598/31 z důvodu vyuţití plochy pro obecní 

účely.  

- Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 5/2023 (příjmy navýšeny o 44 600,- Kč což činí  

31 600,- dotace na vybavení JSDH, 13 000,- Kč přeplatek na vyúčtování plynu. Výdaje jsou navýšeny o  

100 000 tis. na financování odstavných ploch ve středu obce. V rámci tohoto RO byl i přesun potřebných 

finančních prostředků na opravu spojovačky (cesty na Babku) dle schváleného bodu. Přesun peněz byl 

proveden z rozpočtovaných a již schválených peněz na opravu cestičky od Baštových k zastávce ČD, která se 

však letos nestihne zrealizovat a tedy ani peníze na tuto akci vyčerpat. Bude s nimi uhrazena oprava cesty na 

Babku.)        

Neschválen nebyl ţádný bod a Zo bere na vědomí:  

-mezitimní účetní závěrku a hospodaření obce k 30. 6. 2023 

- závěrečné účty za rok 2022 DSO Kraje Smetany a Martinů, Mikroregionu Poličsko, Vodovody Poličsko, 

Svazku Borovsko, DSO Oldřiš- Borová a Svazku AZASS 

 

  Jednání rady obce z 20. 7. 2023   

- projektové záměry a čerpání dotací na akce: pořízení výstraţného a varovného systému a zpracování 

digitálního povodňového plánu a sníţení energetické náročnosti budovy ZŠ  

- projednání a schválení nákupu předloţených prvků na malý skatepark - Freestyle hřiště (participativní 

rozpočet) 

- dotazník pro občany pro vypracování Programu rozvoje obce  

Jednání rady obce z 23. 8. 2023 

- dodatek č. 16 ke Smlouvě o dílo na realizaci zakázky „Kanalizace a ČOV obcí Oldřiš a Borová“ ,  termín 

dokončení stavby a změnový list č. 10 a Ţádost o změnu RoPD – posun termínů o dva měsíce    

Jednání rady obce z 29. 8. 2023 

- projednání a schválení Smlouvy o zpracování projektu „Sníţení energetické náročnosti budovy ZŠ“ za 

účelem obdrţení dotace č. SML12827 

- projednání cenové nabídky na mostní prohlídky na akci „Hlavní mostní prohlídky mostů Oldřiš 2023“ 

- projednání nabídky na převedení nepotřebných pozemků ve správě  ŘSD do vlastnictví obce Oldřiš 

- projednání a schválení navýšení rozpočtu MŠ Oldřiš na doplňkovou činnost 



- seznámení se s nabídkou rozpočtu na opravu místní komunikace na Babku (spojovačku) 

- nabídka sluţeb menšího asfaltování pro obce od firmy Asfaltujeme. CZ s.r.o. 

- Výroční zpráva ZŠ Oldřiš za školní rok 2022/2023 

- projednání a vzetí na vědomí mezitimní účetní uzávěrky ZŠ Oldřiš k 30. 6. 2023  

- projednání a vzetí na vědomí mezitimní účetní uzávěrky MŠ Oldřiš k 30. 6. 2023  

- projednání úpravy návrhu ankety – dotazníku pro potřeby vzniku nového strategického Plánu rozvoje obce 

na roky 2024-2033 

Jednání rady obce z 13. 9. 2023 

- projednání a schválení Smlouvy o poskytnutí dotace z programu „Podpora zpracování strategických 

dokumentů obcí Pardubického kraje“  

- termín konání veřejného zasedání ZO  
 

Tyto informace jsou uváděny z důvodu přehlednosti a ochrany osobních údajů ve zkrácené formě, kaţdý občan má právo nahlédnout do zápisů ze 
zasedání a zjistit tak veškeré podrobnosti o průběhu zasedání a schválených usneseních. Rozpočtová opatření jsou zveřejněna na webových stránkách 

obce www.oldris.cz/dokumety/rozpočet obce a hospodaření obce. 

 

Váţení občané,  
krásné letní dny jsou za námi a s příchodem 

podzimu jsme spustili kotle na vytápění našich 

domácností. I kdyţ je energetická krize pomalu 

na ústupu, přece jen nás naučila, ţe je třeba více 

přemýšlet nad plýtváním energiemi. Stejně tak 

mnoho z nás přemýšlí, jak zlepšit technický stav 

svých nemovitostí, a tím sníţit náklady na 

spotřebu energie.  Stále je dost domů, které mají 

původní fasádu, netěsnící okna a dveře. Stejně 

tak mnoho střech je ideálních pro instalaci 

fotovoltaických panelů. A právě vám všem, kteří 

máte zájem zlepšit stav svých nemovitostí, je 

určena následující nabídka pomoci.     

Ministerstvo ţivotního prostředí v nedávné době 

spustilo několik dotačních programů pro majitele 

všech typů bytových i rodinných domů či 

veřejných budov, kteří chtějí zlepšit své bydlení, 

pořídit čisté zdroje energie a ušetřit za vytápění a 

vodu.  

Ve spolupráci se Státním fondem ţivotního 

prostředí pro vás města ve svitavském okresu 

pořádají semináře k uvedeným dotačním 

programům. Jeden z nich se koná v pondělí 20. listopadu v 17 hodin v Tylově domě v Poličce, 

Vrchlického ulice 53. Na semináři budou všem zájemcům představeny jednotlivé dotační programy, moţná 

výši podpory, k dispozici budou informační materiály. Bude také prostor pro vaše dotazy a na místě budou 

také odborníci Místní akční skupiny připravení poradit vám s podáním ţádosti o dotaci. 

Pokud uvaţujete o rekonstrukci domu, doporučuji vám, abyste vyuţili této jedinečné příleţitosti a semináře 

se zúčastnili. Aby byla zajištěna dostatečná kapacita, organizátoři prosí vás, kteří ovládáte počítač, o 

vyplnění rezervačního formuláře na adrese https://1url.cz/@uspory. Nebo vám s vyplněním určitě rádi 

pomůţou rodinní příslušníci či kamarádi.                                              Mgr. Bc. David Šimek, MBA 

 

http://www.oldris.cz/dokumety/rozpočet


  

Vyhrnování sněhu  

Na obecním úřadě je opět moţné na letošní zimu objednat sluţbu vyhrnování sněhu na soukromých cestách. 

Sluţba je zpoplatněna a měsíčně fakturována. Cena za 1 hodinu vyhrnování traktorem je 1089,- Kč. Pokud 

máte o sluţbu zájem, je nutné přijít na OÚ podepsat smlouvu. 

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * 

Beseda o důchodové reformě v Orlovně  

V pátek 22. 9. proběhla v Orlovně přednáška na téma 

Důchodová reforma: Můžeme klidně spát? 

Přednášející Benjamin Činčila z kanceláře ministra práce a 

sociálních věcí mluvil poutavě o tom, proč je současný systém 

neudrţitelný, a jaké změny nás čekají, aby nezkolaboval státní 

rozpočet. Věděli jste například, ţe z kaţdé koruny, kterou dnes 

odvedete státu na daních, jde 40 haléřů na důchody? A ţe při 

současném trendu by to bylo v roce 2050, kvůli stárnutí 

populace, uţ 80 haléřů, a tak by nezbylo v rozpočtu státu na 

prakticky nic jiného?       

                                          Za KDU-ČSL Oldřiš Jiří Šplíchal  



SRDCE – OLDŘIŠ – KRŮČEK,  JAK SE TO RÝMUJE !?  
Možná v nadpisu poznáváte inspiraci jednou českou „odrhovačkou“!  Zdánlivě neslučitelná slova k sobě patří nejen ve 

zmíněné písničce, ale také v akci, která proběhla 5.října za Orlovnou a iniciovala ji základní škola. Zkusme ta slova 

rozklíčovat. Že je pohyb, tedy každý KRŮČEK,  zdravý pro naše zdraví,  ví každý.  Že je OLDŘIŠ plná lidí, kteří se rádi 

hýbou, běhají a sportují, je také známá věc. Během sportovního dne tito lidé prostřednictvím svých kroků dokázali, že 

mají také doširoka otevřené SRDCE, když svojí aktivitou vyběhali 10 000 Kč a tato částka byla darována chlapci se 

zdravotními problémy. 

Akci jsme vymysleli ve škole - charitativní běh, doprovodné hry a soutěže, beseda s musherem. Akci pomohlo 

zorganizovat a zajistit její průběh asi 20 dospěláků z obce a okolí – rozhodování, zapisování, nákup, občerstvení, příprava 

tratí, úklid, muzika, technika. Akce se neobešla bez sponzorů – Pekárna Borová, Řeznictví Šutera, Obec Oldřiš. Akce by 

nemohla fungovat bez účastníků – běhalo celkem 88 dětí i dospělých. Jsme rádi, že přišly děti z MŠ, že se zapojily 

maminky s maličkými dětmi a dokonce i přespolní běžci se tu objevili  

Jak naše společné sportování „Počítá se každý krok“ probíhalo? Sešli jsme se ve čtvrtečním chladném ránu. Běhali jsme 

na několika okruzích podle věku - buď za pomoci mobilních aplikací, zaznamenávajících uběhnutou vzdálenost nebo 

prostým měřením.  Každý se snažil uběhnout co nejdelší úsek. Především děti se zapojily i do doprovodných her: Miš-

maš, Krmení hladového mushera, Závod psích spřežení, Strastiplné území a Sněhovou bitvu si nenechali ujít ani 

dospěláci. Pak následovalo předávání cen, medailí. Celé dopoledne jsme zakončili besedou s musherem a jeho psím 

doprovodem. Děti měly možnost se nejen něco dozvědět, ale také si vyzkoušet jízdu na koloběžce tažené psy.  O naše 

žaludky se až do konce starali palačinkář a párkařky, kteří nabízeli občerstvení.  Výtěžek ze startovného, občerstvení a 

odměny za běžecké výkony byl darován.  

Obdarovaného vybraly celé rodiny žáků naší školy formou návrhů v „rodinném domácím úkolu“. Darovací certifikát byl 

předán na místě.. 

Chtěl bych poděkovat: všem účastníkům a dárcům (někteří „obětovali“ i docházku do školy!),  všem zaměstnancům ZŠ, 

všem pomocníkům, kteří neváhali vzít si dovolenou v práci, aby pomohli.  Ano, Oldřiš dokázala díky krůčkům  každého 

účastníka, že má srdce na správném místě.   

SRDCE-OLDŘIŠ-KRŮČEK – TAK SE TO TEDY RÝMUJE! 

Na závěr několik statistických údajů ze sportovního dne: 

Počet účastníků:  88     Nejmladší: 2 měsíce       Nejstarší: 70 let    Součet roků všech běžců: 1 401  

Uběhnuto celkem: 68 km 403 m           Symbolická hodnota  1 metru: 0,15 Kč               

Nejvíce uběhli: 11 111 m = 1 666,65 Kč (pan Vlastimil Hejduk), 6 014.m = 902,10 Kč (Arthur Ezeife, 15 let),  5 030 m 

= 754,50 Kč (Maty Kvapil,13 let),   3 530 m = 535,50 Štěpán Simajchl,10 let), 3 300m  = 495 Kč (Maty Rybička, 7let), 

3010 m = 451,50 Kč (Dominik Felcman, 10 let), 3 000 m = 450 Kč (paní Monika Lejhancová), 2 400 m = 360 Kč (Saša 

Zhuravliov, 6 let) atd…. 

Na  charitu vybráno: 10 000 Kč 

         

Za organizátory Vlastimil Vajs  

 



 

 

 

 

 

 

  

● ● ● 

Rádi bychom poděkovali 

organizátorům a návštěvníkům 

charitativního sportovního dne a 

hlavně všem dětem ze ZŠ Oldřiš, 

kteří se rozhodli svým hlasem 

podpořit našeho syna Jakuba a 

věnovat mu výtěžek celé akce. 

Moc si toho vážíme 

Tomáš a Lucie Sedlákovi 

● ● ● 



DRAKIÁDA  
 

V sobotu 14. října se nad Oldřiší vznášeli krásní barevní draci. Po několika letech bylo počasí ukázkové, 

silný vítr drţel draky na obloze jako přibité, i kdyţ se našlo pár zarputilých nelétačů. Vítr byl tak silný, ţe 

některé děti svého draka neudrţely a musely si pro něj doběhnout, jeden drak zakončil svůj let za komínem 

staré školky. Na chviličku vysvitlo sluníčko, tak se všem dětem i dospělým ukázaly pěkné pohledy do 

podzimních barev vymalovaného okolí. Drakiáda pokračovala opékáním špekáčků, pro děti byly připravené 

hry na hřišti, nakonec dostaly diplom a odměnu.  

 

Děkuji všem, kteří přidali pomocnou ruku. 

                                                               Kamila Lorencová 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

* * * * * * * * * ** * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *  

Hasíci na poslední letošní soutěži 

Tři pětičlenné hlídky z řad hasíků se 16. 9. zúčastnily podzimního Závodu hasičské brannosti a všestrannosti 

v Horkách u Litomyšle. Jedná se o takový „přespolní běh“ s několika stanovišti, na kterých děti plní různé 

úkoly z oblasti např. zdravovědy, poţární prevence, orientace v přírodě a brannosti. Bez mučení musíme 

přiznat, ţe zrovna brannost dětem dělala největší potíţe – střílení ze vzduchovky a překonání překáţky na 

vodorovném laně bylo největším oříškem, ale krásně to vyrovnaly téměř bezchybně splněné úkoly na 

ostatních stanovištích. A ty nebyly snadné – děti musely například na modelovém příkladu dobře vytvořit 

záchranářskou uličku mezi automobily na tříproudé silnici, dobře určit co patří a nepatří do evakuačního 

zavazadla nebo určit poţární rizika v domácnosti či popsat správné chování při mimořádných ţivot 

ohroţujících událostech v domácnosti i venku. A to v časovém presu, v terénu na dvou kilometrové běţecké 

trase – u starších ţáků dokonce tří kilometrové. Jak je vidět, hasičina není jen o sestřikování terčů při 

soutěţích v poţárním útoku, ale je to i o vzdělávání a získávání praktických a do ţivota uţitečných 

vědomostí.  

Naše týmy (v tomto závodě nazývané hlídky) se sice neumístily na předních příčkách (ach ta střelba – ta jim 

vynesla hodně trestných bodů), ale přesto jsme na ně byli hrdí, neboť jejich časy zdolání předepsané tratě 

byly úţasné a poctivě se na tento závod doma i na tréninku připravovaly. Musíme jim za to připravit nějakou 

sladkou odměnu .                                                                         Za všechny vedoucí Hasíků R. Koutná  



     Hasíci na Závodu všestrannosti a brannosti:  

     Horní řada zleva: Adélka, Eliška, Terezka, Zuzka, Hedvika, Adélka, Nikča, Kája 

     Zleva dole: Ríša, Jony, Adélka,  Toník,  Erik, Radim,Vanda 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
                                                                                                           

                                                                                                        

Zdravím vás, Oldřišáci, 

v pátek 24. 11. od 19:30 se bude v oldřišské 

hasičárně opět pořádat zábavný vědomostní 

kvíz.  

Pokud se chcete s přáteli pobavit, něco 

nového se dozvědět a při tom si trochu 

zasoutěţit, jste srdečně zváni. Kvíz není 

tematický, můţete se těšit na otázky ze všech 

moţných okruhů ať uţ vědomostních, 

poznávacích či poslechových.  

S sebou nepotřebujete nic, jen dobrou náladu 

a chuť si zasoutěţit s přáteli. Občerstvení 

bude také zajištěno. 

V jednom týmu mohou být 2-4 soutěţící. 

Startovné je 50 Kč/os. Bohuţel prostory jsou 

skromnější a tak je kvíz kapacitně omezen. 

Pokud se budete chtít zúčastnit, prosím 

kontaktujte mě na sociálních sítích nebo na 

telefonu 732 482 543. Budu se na vás těšit. 

                                                    Martin Hegr 



Z činnosti Mysliveckého spolku 

 Oldřiš – Borová 
 

V neděli 8.10. Myslivecký spolek přichystal zvěřinové 

hody pro místní poutníky. S předstihem proběhla 

distribuce informativního letáku, na základě čehoţ si lidé 

mohli rezervovat posezení či vydání jídla s sebou.  

 

Kapacita 200 porcí byla velice rychle naplněna, proto se 

ještě jednou omlouváme lidem, na které se pro letošek 

nedostalo. I na základě velmi příznivých ohlasů bychom 

tuto akci chtěli opakovat a tradicí spojit s říjnovou poutí.  

 

Pro hosty s rezervací bylo připraveno zázemí místní 

klubovny, která svým vzhledem řadu návštěvníků velmi 

mile překvapila. Lidé ocenili velký kus práce, který je 

zde nepřehlédnutelný.  

 

A jelikoţ jsme spolek dvou obcí, proto plánujeme  

v jarních měsících obdobnou akci i v Borové stejným 

rezervačním systémem. Vzhledem k velké poptávce 

uvaţujeme i o rezervaci jídel s sebou v den konání 

mysliveckého plesu, tedy 20. 1. 2024. Podrobné 

informace budou uveřejněny formou letáků nebo na 

sociálních sítích.  

 

Tímto bychom Vás chtěli pozvat na tradiční myslivecký ples, jehoţ součástí bude nejen vyhlášená chutná 

myslivecká kuchyně, ale i bohatá zvěřinová a věcná tombola. K tanci a poslechu zahraje oblíbená skupina 

NAZ5.  

 

O předprodeji vstupenek bude včas informováno. 

                                                                                                   



 

Za sobotního časného rána dne 14. 10. jsme se u rybníka v Královci sešli, abychom slavnostní fanfárou  

v podání tria trubačů, zahájili jiţ 11. ročník Memoriálu Alberta Vedry barvářských zkoušek honičů.  

 

Do klání nastoupilo 11 loveckých 

psů, aby za dohledu odborné 

kynologické komise plnili nejrůznější 

disciplíny, jenţ tou nejtěţší je dosled 

černé zvěře z našlapané stopy. I kdyţ 

počasí přálo, tak memoriál úspěšně 

dokončilo pouze 8 psů.  

 

Pro vůdce psů, rozhodčí i širokou 

koronu bylo připraveno chutné 

myslivecké občerstvení, které se 

podávalo z mobilního zázemí, jenţ 

nám pro toto klání zapůjčilo SDH 

Borová, kterým tímto děkujeme.  
 

Samotnému Memoriálu předcházela 

pečlivá a časově náročná příprava, 

kterou organizovali zejména Aleš Votočka a Jan Roller, kterému patří velké uznání a poděkování za 

celoţivotní přínos myslivosti a lovecké kynologii.  
 

Po konečné poradě rozhodčích a sečtení bodů byly opět v doprovodu trubačů, kterými jsou Lukáš Kukla, 

Josef a Michal Radiměřský, vyhlášeny výsledky:  

Pořadí  Pes  Vůdce a majitel  

1. Bonnie, Německý křepelák  Michal Ungr  

2. Hannibal, Německý křepelák  Miroslav Friedl  

3. Brock, Německý křepelák  Vojtěch Košňar  
 

 

Na závěr svými jmény děkujeme sponzorům, 

trubačům a všem, kteří se podíleli na přípravě, 

organizaci a hladkém průběhu těchto 

prestiţních zkoušek.  

 

Věříme, ţe následující ročník, který se bude 

konat v roce 2025, bude úspěšným 

pokračováním tohoto memoriálu, který je 

velmi kladně hodnocen širokou odbornou 

veřejností.  

 

Za Myslivecký spolek Oldřiš – Borová  

 

Aleš Votočka, hospodář  

Michal Andrle, jednatel 

 



Z činnosti Mysliveckého kroužku v Oldřiši 
 

I v letošním roce mají děti moţnost navštěvovat Myslivecký krouţek vedený pod záštitou Mysliveckého 

spolku Oldřiš – Borová.  
 

Krouţek má dlouholetou tradici. Za uplynulých 

devět let jsme naučily děti vnímat krásy přírody, 

její bohatství, skrytá tajemství, poznávat druhy 

zvěře nejen podle vzhledu, ale i podle stop a 

zvuků. Péči o přírodu si děti vyzkoušely i 

prakticky, například výrobou různých druhů 

budek pro ptáky, krmítek a i hmyzích hotelů, 

jehoţ velký model je k vidění před klubovnou. 

Součástí jsou i výlety za památkami, které jsou 

spojené s historií myslivosti - zámky Ohrada a 

Loučeň, hrad Bouzov a obora Ţleby.  
 

Děti měly jedinečnou moţnost vidět ţivou 

ochočenou lišku jménem Coco, která přijela do 

místní klubovny v doprovodu svého chovatele. 

Její návštěvu si nenechaly ujít ani děti z místní 

mateřské a základní školy.  
 

 

Kaţdoročně je krouţek zakončen pasováním dětí na mladé myslivce na Dnu myslivosti, coţ je největší 

kulturní akce v Oldřiši a současně tohoto druhu v Pardubickém kraji. Letošní ročník si nenechalo ujít 

okolo 4,5 tisíce spokojených návštěvníků.  
 

Čtvrtým rokem se krouţek schází ve 

zmíněné klubovně, která se nachází v 

zrekonstruované zadní části bývalé mateřské 

školy v Oldřiši. K jejímu vybudování přispěl 

hlavně místní myslivecký spolek, finanční 

dar věnovala i obec Oldřiš. I proto nás 

nemile zaskočila otázka v nedávnem 

dotazníku, kde byla tato budova nazvána 

nevyuţitou.  

 

Krouţek je pro všechny děti zdarma a je 

financován ze zdrojů Mysliveckého spolku 

Oldřiš - Borová. Koná se kaţdý pátek od 15 

do 17:30 hod, případní mladí zájemci se 

mají moţnost přihlásit na tel. 721 118 829 

nebo osobně.  

 

Za Myslivecký krouţek  

Aleš Votočka 



Exulanti z Oldřiše 
V roce 1624 bylo zakázáno vyznávat jiné než katolické náboženství. Mnoho evangelíků jej tak vyznávalo 

tajně. V oblasti západně od Poličky žilo mnoho tajných evangelíků. Čím dále od města Poličky, tím více jich 

bylo. Mnoho tajných nekatolíků žilo v Oldřiši i na počátku 18. století. Podnikali tajné výpravy na bohoslužby 

na Slovensko, do tehdejších Uher, kde bylo částečně povoleno evangelické náboženství. Z Čech a Moravy to 

bylo nejblíže do Myjavy, kde byl neartikulární kostel. Mnoho z nich se v Uhrách usadilo na stálo.  

V květnu 1725 se tajně na bohoslužbu do Uher vypravil z Oldřiše chalupník a kovář František Šudoma 

s dalším chalupníkem Janem Vancalíkem. Byli však prozrazeni, zabaven jim veškerý majetek a po jejich 

návratu uvrženi do šatlavy. Když se za ně zaručili sousedé Jiřík Neumeister a Václav Libišar a zaplatili 

pokutu, byli z vězení propuštěni. Po dvou týdnech jim byl vrácen i zabavený majetek. Celá záležitost by se 

zdála být vyřízenou, kdyby městská rada nenahlásila tento případ královské apelaci v Praze. Ta iniciovala 

rozsáhlé vyšetřování nejen Františka Šudomy a Jana Vancalíka, ale i řady dalších sousedů z Oldřiše. 

Korespondence mezi Poličkou a Prahou pak zabrala několik týdnů zdánlivého klidu. Na jejím konci byl 

v březnu 1726 vzat do vězení pro podezřelost ve víře mladší bratr Františka Šudomy Václav. Náklady na 

jeho věznění a stravu měli nést další vyslýchaní – Jan Šudoma, Jan Vancalík, Václav Romportl a Karel 

Mřeň. K odsouzení Václava Šudomy však nedošlo. Po dvou a půl měsíci byl začátkem června 1726 z vězení 

propuštěn. Hlavním důvodem však byla jeho nemajetnost a narůstající náklady za věznění, které odmítali 

ostatní vyslýchaní platit. Za Václava Šudomu se zaručili sousedé z Oldřiše František Šudoma, Jan Telecký a 

Václav Libišar. Františku Šudomovi bylo následně nařízeno, že má za věznění svého bratra zaplatit jednu 

kopu grošů.  

Zatímco situace evangelíků v Uhrách se zhoršovala, objevily se nové možnosti v Lužici. V roce 1722 byla 

založena moravsko-německá kolonie v Herrnhutu, v roce 1724 česká kolonie v nedalekém Großhennersdorfu 

a stejný rok česká kolonie Český Karlov, německy Gerlachsheim, dnešní Grabiszyce Średnie. Zprávy o nich 

se brzy rozšířily i mezi tajnými evangelíky v Čechách. V dubnu 1731 se pro emigraci do Lužice rozhodli i 

tajní evangelíci z Oldříše. Jednalo se o skupinu 16 osob – 27letý Václav Šudoma s matkou Zuzanou, jeho 

35letý bratr František s manželkou Alžbětou, tři a jeden rok starými dětmi. Dále švagři Františka Šudomy 

Vancalíkovi: Jan, Lukáš s manželkou Verunou a dvěma dětmi a Jakub s manželkou Marií a dvěma dětmi. 

Další, kdo utekl, byl chalupník Matěj Pehl. 26. 4. 1731 došli do Großhennersdorfu. Ten však byl v té době již 

přeplněn českými exulanty a nebylo zde pro ně ubytování. Justiciár Johan Samuel Burger jim proto dal 12 

grošů na další cestu a poslal je pryč. V dalších dnech a týdnech exulanti z Oldříše obešli několik lokalit, kde 

se zdržovali čeští evangelíci, a hledali, kde by bylo nejlépe se usadit. František Šudoma a Jan Vancalík se 

svými rodinami se stali hospodáři v Gerlachsheimu. Václav Šudoma se usadil ve Zhořelci (Görlitz). Vancalík 

Lukáš a Vancalík Jakub se svými rodinami se usadili v Herrnhutu. 

Václav Šudoma se ještě týž rok do Čech vrátil a z Lubné odvedl Jana Jílka (jeho životní osudy zpracovala 

spisovatelka Tereza Nováková ve stejnojmenném díle). Do Čech se pak Václav Šudoma vracel opakovaně a 

vždy někoho odvedl. V roce 1733 odvedl nejméně 12 osob. Úřady jej měli za velkého svůdce, který měl být 

zadržen a uvržen do žaláře. Za tímto účelem byl vydán i popis jeho osoby a řeči: „mluvil jako by kňoural, 

jako by měl řeč náchylnou a přívětivou, jako by se usmíval a radoval, když se sejde s nějakým známým, říká: 

ale, ale, děťátko, vítám vás." Poslední zpráva o Václavu Šudomovi pochází z roku 1734, kdy pomohl do 

Lužice Vavřinci Pakostovi. 

Čeští exulanté v roce 1737 odešli v počtu asi 400 osob z Gerlachsheimu do Berlína. Zde se souhlasem 

pruského krále založili osadu Český Rixdorf (dnes součást čtvrti Neukölln). Mezi prvními tehdejšími 

hospodáři jsou zde psáni i František Šudoma a Jakub Vancalík. Jejich potomci zde žili ještě na konci 18. 

století. 

Pro Oldřišský Zpravodaj napsal Ing. Radek Zdvořilý, http://zdvorily.wz.cz 

 



Tento zajímavý článek přišel na email obce a my ho velmi rádi otiskujeme.  

V příspěvku jsem ponechala název obce s dlouhým „í“ protoţe to tak autor uvádí a dříve se v některých 

zdrojích jméno obce v této podobě skutečně nachází. Článek je ve zkrácené podobě, celý jej můţete nalézt na 

stránkách autora http://zdvorily.wz.cz (odd. regionální historie) a vznikl jako vedlejší produkt jeho 

genealogické práce.  

Doporučuji webové stránky autora navštívit, neboť se zde někteří mohou dozvědět mnoho zajímavého o 

původu svého příjmení, některá tam jsou totiţ podrobně vysvětlena. To najdete v oddělení „Zpracované 

rody“ na titulní straně a podle počátečního písmene (bílá řada písmen uprostřed obrazovky) vašeho příjmení 

se při troše štěstí dozvíte něco o původu a historii svého jména. Upozorňuji, ţe ne všechna příjmení tam 

budou uvedena, ale za podívání to stojí.   

Zde malý příklad vzniku příjmení Andrle, Andrlík ze stránek pana Zdvořilého: Příjmení odvozeno od jména 

Ondřej, Andreas. K dubnu 2004 jej v ČR nosilo 2 452 osob, v roce 2013 pak 2449 osob. Počet členů rodu tak 

víceméně stagnuje. Příjmení se vyvinulo na několika místech nezávisle na sobě a to i na geograficky málo 

vzdálených lokalitách. Procentuálně nejpočetněji je dnes zastoupeno na Poličsku, kde se vyvinulo nezávisle 

hned ve dvou případech - v Širokém Dole na počátku 17. století u potomků Vondry Čarase a v Oldříši okolo 

roku 1637 po Andrlovi Vopákovi a to jak v podobě Andrle, tak v podobě Andrlík (viz. níže). V Širokém Dole 

se zde stejného rodu v mužské linii vyvinulo i příjmení Krejčí a Šimek (viz. níže). Nezávisle na Poličsku se 

příjmení Andrle vyvinulo i na Vysokomýtsku.  

Mimo to tam jsou ukázky tvorby rodokmenů, které ing. Zdvořilý tvořil. Na stránkách je uveden i kontakt pro 

případ, ţe byste chtěli pro své potomky zjistit historii vašeho rodu, sestavit rodokmen či rodovou kroniku.  

Pro představu přikládáme ukázku jednoho zpracovaného rodokmenu (rod Kadidlo 1582-2010)  ze stránek 

genealoga. Samozřejmě je nečitelný, ale pro představu, jak dalece se dá v hledání předků dojít, by obrázek 

mohl poslouţit.  

R. Koutná 

 

 

http://zdvorily.wz.cz/


POZVÁNKA  
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